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26. Årgang Nr. 2 september 2018  



Praktiske oplysninger 

Medlemskab af foreningen kan tegnes ved at rette henvendelse til 

kassereren. 

Kontingent: 

Personligt medlemskab 200 kr. årligt 

Familiekontingent (2 personer med samme bopæl) 300 kr. årligt 

Kontingentet overføres til: SparNord, Reg. 9101 Konto 4584994261 

Husk at oplyse navn, adresse og mailadresse og telefonnr. 

 

Foreningens bestyrelse: 

 

Formand: Marianne Jensen, Bjerrevej 379, 8783 Hornsyld. 

Tlf: 60692191 E-mail: hashfan08@gmail.com 

 

Kasserer: Tina Klausen, Hybenholt 19, 9560 Hadsund. 

Tlf: 71788923, E-mail: xeniaklausen@hotmail.com 

 

Sekretær: Birgith Gammelgaard, Bjerrevej 379, 8723 Hornsyld. 

Tlf: 61278148, E-mail: Spikemagicbg@gmail.com 

 

Suppleant: Kim Drejer, Solbakkevej 45, 4760 Vordingborg,  

Tlf: 21590033, E-mail: dk011074@gmail.com 

 

Webmaster: Merete Baagøe, E-mail: m.baagoe@ymail.com 

 

Foto på forsiden: DKCH Dino DKX-REG01252/2013 
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Hvalpeanviser: Marianne Jensen, Bjerrevej 379, 8783 Hornsyld. 

Tlf: 60692191 E-mail: hashfan08@gmail.com  

 

Leder du efter en Dansk Spids så kontakt Marianne, hun kan fortælle hvor 

der er hvalpe, eller hvalpe på vej.  

 

Avlsudvalg: Marianne Jensen, Bjerrevej 379, 8783 Hornsyld. 

Tlf: 60692191 E-mail: hashfan08@gmail.com 

Kim Vigsø Nielsen 

 

Ønsker du hvalpe på din tæve er det også Marianne du skal kontakte. I 

god tid inden løb sender du en kopi af tævens stambog. Man kan komme 

med ønsker til hanner, men det er avlsudvalget der træffer beslutningen. 
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Avlsnyt 

Stella, DKX-REG10735/2015 er parret med Billy (kaldenavn Django), DKX-

REG13037/2016.   Der forventes hvalpe medio september. 

 

 

 

Fiktiv hund 

Billy   

DKX-REG13037/2016 

Louis   

DKX-REG03152/2016 

   

   

Gamle Danere's Pippi   

DKX-REG01918/2014 

Buller   

DKX-REG01035/2011 

Gamle Danere's Persille   

DKX-REG03910/2011 

Stella   

DKX-REG10735/2015 

Dino   

DKX-REG01252/2013 

Herbie   

DKX-REG11868/2008 

Abby   

DKX-REG01030/2011 

Vega   

DKX-REG04443/2015 

   

   

 

Henv. kan ske til Merete Baagøe. 
Tlf 22791888 eller e-mail: m.baagoe@ymail.com 

  

mailto:m.baagoe@ymail.com


 

DKCH Jubiis Jutta (kaldenavn Xola) DKX-REG10334/2015 er parret med 

DKCH Dino DKX-REG01252/2013. Der kan forventes hvalpe sidst i 

oktober. 

 

 

 

 

 

 

Fiktiv hund 

DKCH  

Dino   

DKX-REG01252/2013 

DKCH  

Herbie   

DKX-REG11868/2008 

 

Balder   

DKX-REG08548/2008 

DKCH  

Spitha Soffi   

X-REG 00047/2005 

 

Abby   

DKX-REG01030/2011 

DKCH WW10  

Spitha Bonus Junior   

X-REG 00044/2005 

 

Freja   

DKX-REG20543/2008 

DKCH  

Jubiis Jutta   

DKX-REG10334/2015 

DKCH  

Gamle Danere's Bingo   

DKX-REG01914/2014 

DKCH DKRLCH  

Buller   

DKX-REG01035/2011 

DKCH SECH NOCH NORDCH  

Gamle Danere's Persille   

DKX-REG03910/2011 

 

Jubiis Gusta   

DKX-REG10166/2009 

DKCH  

Blakie   

X-REG 00033/2005 

 

Alma   

X-REG 00022/2004 

 

 

Henvendelse til Marianne Jensen e-mail: Hashfan08@gmail.com.



Ny Piece 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Hundens dag i Tivoli Friheden 

Dansk Spids var også repræsenteret i Tivoli Friheden d. 9. juni. 

 

.  

Selskabet har fået lavet en ny 

flot pjece. 

Pjecen kan fås ved 

henvendelse til formanden på 

e-mail hashfan08@gmail.com 

 

Så kan man dele ud til 

interesserede på 

arrangementer, hvor Dansk 

Spids deltager. 
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Tillykke til 

 DKCH Tiffany DKX-REG21039/2008 som er blevet veteran champion 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tillykke til 

Butterfly DKX-REG12924/2014 

Som nu bærer titlen Danmarks 
mester i rally øvet 



Historisk Dyrskue på Bundsbæk Mølle. 

 

 

 

 

 

Søndag den 17. juni blev der igen afholdt historisk dyrskue på Bundsbæk 

Mølle ved Skjern. 

Det er jo næsten i vores baghave, så selvfølgelig tilmeldte vi både Freja og 

Yankee, og hyggeligt at også Yankees søster Saga og ”mor” Vita var med. 

Dagen startede temmelig overskyet med truende skyer, så det var dejligt 

at der var stillet et telt op, hvor vi med vores hunde også kunne være. 

Teltet delte vi med Broholmere, høns og kaniner. 

Henover dagen var der rigtig mange inde at hilse på os og nusse lidt med 

vores hunde. Og vi fik delt info ud. Både et par blade og også den nye 

folder, som det lige lykkes os at få frem til dagen. Vi havde en rigtig dejlig 

dag, i skønt vejr, hvor der også var tid til en lille gåtur i de skønne 

omgivelser og til at se på maskiner og dyr. Og så nød vi rigtig godt af den 

fine forplejning, som alle deltagere fik på skuet. Og derudover fik vi alle et 

årskort til alle filialer i Ringkjøbing-Skjern Museum. Det er allerede brugt 

flere gange på bl.a. Vikingemarked i Bork. 

  

 

 

 

 

 

   

Vita og Hashfan Yoyo ( Saga) 

med deres fine røde roset og 

ærespræmie 



Valg til bestyrelsen i DKK 

Bestyrelsen har modtaget følgende fra Ulla Hansen, tidligere ansat ved 

DKK, som stiller op til det kommende bestyrelsesvalg i DKK, og vi støtter 

hende gerne. 

 

Lad os få avlsgodkendelserne tilbage hvis specialklubben ønsker det  

Opdrætterne er fundamentet i Dansk Kennel Klub, og opdræt af racerene 
hunde er omdrejningspunktet.  

Desværre er racerne presset fra mange sider – blandt andet af 
designerhunde og hvalpe fra hvalpefabrikker og hundehandlere. Det 
mener jeg, vi skal gøre vores bedste for at kæmpe imod.  

Når jeg gerne vil ind i DKK’s bestyrelse, er det blandt andet fordi, jeg 
gerne vil se på, hvordan DKK kan gøre mere for at hjælpe klubbens gode, 
seriøse opdrættere i denne kamp, så DKK i endnu højere grad er med til 
at bevare racernes særpræg.  

En DKK-stambog skulle gerne tilbage til at være garanti for et seriøst 
opdræt, og specialklubberne skal tages med på råd om racens 
sundhedsstatus. DKK skal avle racerene og sunde hvalpe til gavn for 
kommende hvalpekøbere.  

Avlsgodkendelse af hundene, inden de bliver parret, er måske et af de 
vigtigste værktøjer, vi har. Det vil jeg arbejde for, at vi får tilbage. Ikke 
som en udstillingsbaseret godkendelse, som det var tidligere. Men i 
stedet ser jeg gerne, at man indfører avlsbedømmelsesarrangementer, 
hvor hunden bedømmes egnet eller ikke egnet til avl. Hunden skal svare 
til racens standard, og dommeren skal vurdere egnethed til avl og 
eventuelt notere forslag til en kommende avlspartner eller blot, hvad 
man skal være opmærksom på ved en kommende avlspartner. Det bør 
være op til racens specialklub, om man ønsker, det skal være et krav 
inden avl for en given race.  

Ansvaret tilbage til opdrætterne er en udmærket tankegang, men 
desværre ser man i flere racer – især indenfor de små selskabshunderacer 
– at der avles på hvad som helst, også hunde, der ikke burde have været i 
avl.  



Ligeledes mener jeg, at alle hunde, der overføres fra andre 
organisationer, inden avl skal være godkendt på et sådant arrangement, 
inden de kan gå i avl og få DKK-stambog på hvalpene.  

Samtidig er det vigtigt, at DKK fortsætter og udvikler arbejdet med at 
tilbyde uddannelser og kurser til opdrættere og hundefolk. Det må der 
gerne være meget mere af, da viden er det fundament, vores fremtid 
bygger på.  

DKK er medlemmernes klub. Ikke bestyrelsens. Det er medlemmernes. 
Derfor skal der i langt højere grad lyttes til medlemmernes ønsker. Jeg vil 
gerne arbejde for, at specialklubber og kredse bliver hørt og taget 
alvorligt gennem en løbende dialog. Det er trods alt dem, der udfører det 
daglige arbejde og lange seje træk i hundearbejdet, og de spiller en 
afgørende rolle for kennelklubben. Specialklubberne skal være mere 
medbestemmende om hvilke dommere, der skal dømme deres racer på 
udstillingerne – hvis det er muligt.  

Hundearbejdet er internationalt både, når det gælder opdræt, 
konkurrencer og regler. Jeg er tilhænger af FCI, men det er nødvendigt, at 
FCI udvikler sig til en moderne organisation. Evner de ikke det, vil de være 
overflødige om få år. FCI må og skal arbejde for hundevelfærd og for sine 
medlemmer i langt højere grad end, vi ser det i dag.  

I det hele taget er hundenes velfærd et emne, der virkelig optager mig. 
Der skal sættes langt større fokus på hundevelfærd på DKK’s udstillinger, 
som er nogle af verdens bedst tilrettelagte. Hundenes velfærd skal kunne 
dokumenteres, og nye udstillere skal hjælpes godt i gang. Det skal være 
hyggeligt at udstille og et sted for socialt samvær – også for almindelige 
hundemennesker og ikke kun hardcore opdrættere og udstillere.  

Gennem 41 års ansættelse i Dansk Kennel Klubs administration – heraf de 
seneste 38 som leder af registreringsafdelingen – har jeg fået et unikt 
indblik i, hvordan DKK fungerer. Jeg har arbejdet tæt med både direktion 
og bestyrelse, specialklubberne og sundhedsudvalget, og jeg har 
varetaget ansvaret for IT – lige fra starten i 1980 til 2018, hvor IT er 
fuldstændig uundværligt.  

Jeg ved, hvor stor en viden og erfaring, der ligger hos de administrative 
medarbejdere, og derfor anbefaler jeg, at bestyrelsen tager DKK’s 
administrative medarbejdere med på råd, inden der træffes endelige 
beslutninger.  



Jeg har opdrættet et enkelt kuld amerikansk cocker spaniel og tre kuld 
Shih Tzu, men har i dag blot en enkelt Shih Tzu-tæve, som jeg hygger mig 
med i hverdagen.  

Jeg er et inkarneret DKK-menneske og elsker vores hundeverden. Jeg vil 
arbejde hårdt for os alle sammen, hvis jeg bliver valgt, og lytte til, hvad 
der bliver ønsket ude omkring.  

Jeg er netop blevet Konstitueret Kredsformand i Roskilde området for 
Dyrenes beskyttelse, og jeg glæder mig meget til at kunne hjælpe dyr i 
nød.  

Jeg håber, I har lyst til bakke op om mig og hvis I kunne tænke Jer at 
støtte min opstilling må I meget gerne lade mig det vide snarest.  

Har I spørgsmål, så skriv til ulla-hansen@postkasse.com  

   

Med venlig hundehilsen  

   

Ulla Hansen 

 
 

Valg til bestyrelsen i DKK 

Bestyrelsesmedlemmerne vælges for 4 år ad gangen ved urafstemning. 
Kandidaterne findes blandt bestyrelsesmedlemmer, der modtager 
genvalg, og kandidater foreslået af klubbens medlemmer. 

Bestyrelsen er i overensstemmelse med klubbens formål over for 
repræsentantskabet ansvarlig for klubbens ledelse og drift og træffer 
afgørelse i alle sager, der ikke udtrykkeligt er henlagt til 
repræsentantskabet eller urafstemning. 

I forbindelse hermed kan bestyrelsen nedsætte udvalg og ansætte 
nødvendig lønnet medhjælp. 

Dansk Kennel Klubs bestyrelsesmedlemmer arbejder frivilligt og ulønnet. 



Hvalp i huset 

Den 31. juli kørte vi til Sjælland til Lotte Marborg for at hente vores nye 

hund, kaldet Cleo. Hvalpens opvækst fra fødsel til vi hentede hende 

kunne vi følge på Facebook, da Lotte jævnlig har lagt foto og video op. 

Vores husstand består af Peter og mig og vores 7 år gamle 

Dværggravhund. Gravhunden modtog Cleo med lidt skepsis, men efter et 

par dage blev det til accept og daglig leg inde og ude i haven.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



En hvalp i huset igen kræver en indsats. Jeg er stoppet på 

arbejdsmarkedet så har tiden og nyder hver en time med hundene. Min 

fitness træning og frivilligt arbejde er sat på pause i nogle måneder. 

Livet i huset. 

Om natten sover Cleo i en stor hundeboks, der står ved min seng. Kl. 0530 

stå Peter op og hundene luftes i haven. Så kommer første stjernestund. 

Cleo kommer op i sengen og der er morgen tv til kl. 0800. Hun putter sig 

hurtig i dynen og er i total ro til vi står op.  

Vi bor ved skov og strand, så formiddagen bruges bla. på tur i skoven, kun 

hende og mig, gravhunden gider ikke. På turen følger hun mig uden snor 

(håber det varer ved). Møder vi mennesker, heste, cykler og andre hunde 

er hun i snor. En hvalp hviler og småblunder meget. Flytter jeg mig rundt i 

huset, følger hun mig ofte. Der bruges tid på hvad hun må, ikke må. Så 

der trænes, ikke bide i ledninger, møbler ol.  

Vi er startet på hvalpetræning. Et absolut begynder hold da mange er 

omkring 3 mdr. Ringtræning skal hun også begynde på. 

Herhjemme trænes hun på trimmebord, bliver børstet og redt, vise 

tænder m.v. Renlighedstræning går fint de fleste dage, men der er plads 

til forbedringer. 

Gravhunde har sine ideer. Det har Dansk spids måske også. Hun vil gerne 

bestemme ruten vi skal gå, om vi overhovedet skal gå, - hun er til salg for 

en godbid. 

 

 

 

 

 

 

 

 



Hvorfor en ny hund. 

Gravhunden er ikke længere den store traver, så derfor faldt valget på 

Dansk spids. Vi bor, som før nævnt, med mulighed for udendørsliv. Cleo 

skal være min trave-veninde, både her i Nymindegab, men også gerne 

sammen med andre hundefolk. Jeg medvirker gerne til at det sker her i 

området. Når hvalpetiden er overstået, skal vi beslutte hvilken 

hundesport der skal dyrkes, også gerne lidt hundeudstilling.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

I skrivende stund ligger Cleo ved mine fødder og blunder. Hun får de 

bedste følelser frem i mig når jeg ser på hende. Den følelse kender i 

sikkert alle. 

Helge 

 

 

 

Tusinde tak til Helge og Peter for de dejlige billeder og tekst om Cleo 😊  

Håber der er flere, der vil tage tråden op, og sende lidt ind til bladet om 

jeres hunde. 

.  



Dommere 

Følgende dommer er blevet autoriseret til at bedømme vores race: Birgit 
Seloy, Morten Matthes og Inga Bonnez. 

Klubben ønsker jer tillykke. 

Og klubben har indstillet Bo Lasthein Andersen og Birgitte Schjøth til at 
blive uddannet på Dansk Spids 

 

 

Udstilling og ringtræning 

I forbindelse med de kommende mønstringer og udstillinger vil jeg da 

gerne opfordre så mange som muligt til at deltage. Det kunne være dejligt 

hvis Dansk Spids blev vist endnu mere frem på udstillingerne. Og det er 

måske her ringtræning kunne være en hjælp. Både til at afmystificere lidt 

af det der sker på udstillingerne, ved at man kan tale med nogen der har 

erfaring i det. Og for at lære lidt om, hvordan man hjælper sin hund til 

den bedste præsentation for dommeren. Følgende er kopieret fra DKK’s 

hjemmeside, det er også der man kan finde ud af hvor der bliver afholdt 

ringtræning. 

Ringtræning er, som navnet antyder, den helt grundlæggende træning af 
hund og fører forud for en udstilling - altså i ringen. Her lærer du, hvordan 
en udstilling foregår, og hvordan du og din hund skal opføre jer, når I skal 
ind i en udstillingsring sammen. 

Ringtræning, udstillingstræning eller handler-kursus – kært barn har 
mange navne, men det handler om det samme – hvordan du som 
”handler” viser din hund frem for en eksteriørdommer.  
På en hundeudstilling skal en dommer lave en kvalitetsbedømmelse af din 
hund. Der bliver kigget på hundens eksteriør, dens tænder, dens 
racetypiske egenskaber – og derfor har du brug for at vide, hvordan du 
skal gå, løbe og stå med hunden, så den viser sig fra sin bedste side. 



Hvem kan gå til ringtræning? 

Ringtræning er for alle, uanset erfaring og træningsniveau. Skal du på 
udstilling med din hund for første gang? Så er det en god idé at gå til 
ringtræning. Her lærer du de helt grundlæggende elementer i, hvad 
hundeudstilling handler om. Du lærer, hvordan en udstilling foregår, så du 
er bedst muligt forberedt, inden din første udstillings-oplevelse, hvor du 
måske kan være lidt nervøs. 
Måske trænger du og din hund at træne, at den går pænt sammen med 
dig, når der er andre hunde i nærheden? Også i det tilfælde kan du have 
glæde af ringtræning, hvor der arbejdes med at få en god kontakt til 
hunden.  
Men udstillingstræning er også for erfarne handlere, der har udstillet i 
mange år. Til ringtræning kan alle hunde deltage, uanset alder, og specielt 
hvalpe og unghunde har rigtig godt af den gode socialisering, som 
ringtræning er. 

Hvad lærer du til ringtræning? 

Uanset om du har planer om at udstille din hund eller ej, er der megen 
god læring at hente, hvis du deltager i ringtræning. I sidste ende handler 
ringtræningen nemlig om den mest basale lydighed og om, hvordan du 
skaber - og opretholder - en god kontakt til din hund. 

Når man ser en hund, der bliver vist godt frem i udstillingsringen, kan man 
godt tænke, at det da ser smaddernemt ud - for hunden står jo bare, og 
så løber den en runde, og så står den igen - piece of cake... Eller er det? 
For bag en god fremvisning af de velopdragne hunde, der står pænt og 
stille og løber i det korrekt afmålte tempo, ligger der mange timers 
træning. 

Ringtræning er også god socialisering, for hundene skal lære at stå tæt 
sammen med andre hunde - selv om den måske ikke bryder sig om andre 
hanhunde eller tæver. Eller måske har den behov for et større personligt 
rum end andre hunde. Eller måske kan den slet ikke acceptere, at andre 
hunde er foran den - alt det og meget mere skal din hund bl.a. lære at 
acceptere, når I sammen går til ringtræning. 

Hunden skal også lære at blive mærket igennem, vise tænder og i det hele 
taget blive håndteret - også af fremmede. Og lære at acceptere, at vi 



mennesker invaderer dens personlige rum, bøjer os ned over den og 
måske endda stirrer den direkte i øjnene - alt sammen noget, hunden i 
andre tilfælde ville opfatte som udfordrende eller måske ligefrem 
provokerende. 

Når I har de mest basale øvelser på plads, er det tid til at få afpudset de 
finere detaljer; skal hundens bagben lidt længere tilbage? Eller frem? Må 
hovedet bæres en anelse højere? Og hvilket tempo er det helt rigtige, for 
at din hunds bevægelser fremstår allerbedst? 

Det med småt: 

For at deltage i træning i DKK, skal din hund være vaccineret mod 
parvovirus, og du skal have tegnet en ansvarsforsikring på hunden. 

Du skal være medlem af DKK, og din hund skal kunne træne sammen med 
andre hunde, dvs. at den ikke må udvise aggressiv adfærd, og du skal 
have kontrol over den, så den ikke løber væk eller løber hen til de andre 
hunde. 

Hvor foregår træningen? 

Træningen foregår på DKK´s træningspladser, fordelt på regionale kredse i 
hele landet.  

 

 

 

 

  



 Mønstringer 2018 

Som ejer af en dansk spids skal din hund mønstres, for at selskabet kan 
vurdere om avlsarbejdet, som din hund indgår i, bevæger sig i den 
ønskede retning. 

Der afholdes to mønstringer, en i oktober, og en i november. 
Den første mønstring afholdes på Sjælland søndag den 7. oktober 2018. 
Vi starter kl. 11. Mønstringen forgår udendørs. 
Adresse: Parkvej 1 Jersie Strand 2680 Solrød Strand. 

Tilmelding til denne mønstring senest den 25/9 til Marianne  

e-mail:hashfan08@gmail.com.  

Den anden mønstring afholdes i Jylland fredag den 2. november 2018 kl. 
15.00. Mønstringen foregår indendørs. 
Adresse: Herning Messecenter, Vardevej 1, 7400 Herning. 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Vigtigt, husk: 
▪ hundens papirer: stambog, vaccinationsattest 
▪ halsbånd og line. 

mailto:08@gmail.com


Din hund skal kunne lade sig berøre, kunne stå på alle fire ben og gå 
rimeligt i snor. Læg mærke til halsbånd, ikke sele, men snor/line. 

Praktisk at medbringe: 

Vandskål, vand, tæppe eller bur til din hund, samt en stol, kaffe og kop til 
dig selv medbringes. 

For at deltage: 
Du skal sende en mail til hashfan08@gmail.com (Marianne Jensen) med 
alle hundens oplysninger: navn og kaldenavn, DKK-registreringsnummer 
samt ID-nummer (findes på hundens registreringsbevis). 
Desuden navne på hundens forældre, opdrætter samt ejers navn og 
adresse, tlf-nr. samt e-mail adresse. 

Du skal være medlem af Selskabet for Dansk Spids, ellers koster det 400 
kr. 

På selskabets vegne 
Marianne Jensen 
SFDS Formand 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Min Danske Spids Chico som besøgshund 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Min onkel har Alzheimer, hvorfor han nu bor på plejehjem. På 

forespørgsel fortalte den daglige leder på stedet, at jeg gerne måtte 

medbringe min danske spids, Chico, når jeg skulle besøge min onkel. Det 

blev en stor succes, hvilket fik mig til at gå skridtet videre. 

Jeg havde tidligere hørt om Trygfondens Besøgshunde, og det lød som en 

rigtig god opgave for Chico og mig. På en hjemmeside for denne 

glimrende ordning tilmeldte jeg hunden til en kommende såkaldt session i 

hovedstadsområdet. 

I marts måned i år mødte vi så op til sessionen, hvor Chico gennemgik en 

undersøgelse hos en dyrlæge, han fik derefter testet sin mentale 

egnethed, og endeligt blev jeg interviewet om mit eget engagement. 

Jeg var fra starten noget i tvivl om, hvorvidt Chico overhovedet kunne 

blive godkendt, blandt andet på grund af hans HD (hofteledsdysplasi). Jeg 

havde derfor forinden sørget for en udtalelse fra vores egen dyrlæge, der 

fortalte, at hunden ikke synes at være besværet af sin HD. Da Chico 

desuden er stærk og slank, valgte Trygfondens egen dyrlæge at godkende 

ham. 



De mentale test skulle afklare, hvordan Chico ville fungere i et typisk 

besøgsmiljø med mennesker, der ikke altid forstår, hvordan man omgås 

en hund. Desuden skal hunden kunne klare mødet med diverse 

hjælpemidler samt støj og pludselige hændelser, der ofte kan forekomme 

på et hvilket som helst plejecenter. Chico tog heldigvis det hele med en 

ophøjet ro. 

I interviewdelen blev jeg spurgt til mine egne ressourcer og om årsagen til 

mit ønske om at ville være med i besøgshundeordningen. Interviewet 

blev afsluttet med en del praktisk information, der blev givet såvel 

mundtligt som skriftligt. Desuden fik Chico sit endelige bevis på, at han nu 

var en af Trygfondens certificerede besøgshunde, nemlig et 

specialdesignet orange tørklæde, som han skal bære under alle besøgene. 

Kort efter sessionen fik jeg adgang til at vedligeholde information om 

Chico på hjemmesiden for Trygfondens Besøgshunde. Derefter valgte jeg 

at kontakte nogle potentielle besøgssteder, der allerede var godkendt af 

Trygfonden. Snart faldt de første aftaler på plads, og vi besøger nu fast tre 

pleje-/ældrecentre inklusive stedet, hvor min onkel bor. 

Allerede fra det allerførste besøg blev det tydeligt for mig, at det var en 

stor succes at tage Chico med på besøg hos de ældre og/eller demente 

beboere. Selv om jeg ikke skal regne med, at alle kan huske besøget 

bagefter, så efterlader den glade Chico altid et spor af lys og varme. Selv 

den allermest demente beboer kan lyse op blot et kort øjeblik, og så ved 

jeg, at Chico har givet dette menneske lidt ekstra livskvalitet og måske 

endda også et forbedret immunforsvar. 

 

 

 

 

 

 

 



På alle Trygfondens besøgssteder er der en besøgshunde-koordinator, og 

på Ældrecentret Nygårds Plads i Brøndby hedder hun Rikke Ernholm. 

Rikke udtaler om Chicos møde med demente beboere blandt andet: ”Jeg 

kan … huske en episode med [en beboer (navn fjernet)] – om hvordan 

hun pludselig fik et sprog og verbalt kunne huske hvordan hun selv havde 

haft hund da hun var barn. Hendes erindring om barndommen, fra 

hendes opvækst på en bondegård med mange dyr – som vi ingenting 

vidste om som personale. Præcis der, gjorde Chico et stort indtryk på 

[beboeren] – ved, at der var noget genkendelse.”  

 

Jeg har opsat tre kriterier for at kunne måle effekten af vores besøg. For 

det første skal det bibringe beboerne en god og positiv oplevelse, for det 

andet skal Chico trives med at være besøgshund, og for det tredje skal 

også jeg som ejer have det godt med, hvad jeg gør sammen med min 

hund. 

Overordnet om Chicos virkning på beboerne udtaler Rikke desuden: ”Vi 

oplever i høj grad at Chico kan aktivere vores ældre her i Ældrecenteret 

Nygårds Plads. Chico giver masser af nærvær, omsorg, berøring, varme og 

samvær med de ældre, som de selv siger ’Der er ikke noget bedre end at 

småsnakke med en hund’. Når Chico er omkring én, er man aldrig alene. 

Jeg oplever at Chico og dens ejer Per giver beboerne mange dejlige 

stunder gennem oplevelser med Chico. Der er opstået et godt og nært 

venskab mellem beboerne og Chico. Vi oplever ligeledes, at de ældre i 

højere grad bliver ved med at tale om og med besøgshunden ved 

gentagne besøg her. Chico kommer 1 gang om ugen. Chico påvirker vores 

beboere meget positivt, og de ser altid meget frem til, at han besøger os 

hver onsdag.” 

Det er tydeligt, at Chico er meget opsat på at komme på besøg, hvilket jeg 

kan mærke, når vi skal køre dertil, når han får tørklædet på, og når vi 

ankommer til besøgsstedet. Han styrer glad og forventningsfuld direkte 

hen til de beboere, som han genkender. Han får lov til at gå frit rundt på 

afdelingen og også ind i beboernes stuer / lejligheder, og det er tydeligt, 

at det her er en hund, der nyder at være på besøg.  



Jeg er meget opmærksom på, at et besøg selvfølgelig trætter Chico, men 

jeg kan mærke, hvornår det er tid at køre hjem igen. Det sker typisk efter 

30 til 40 minutter på besøgsstedet. Derfor er det meget vigtigt, at man 

som ejer forstår at aflæse sin hund, hvornår den kører træt. Chico 

trækker sig stille og roligt væk fra beboerne og bliver mere ukoncentreret. 

Så ved jeg, at det er tid at tage hjem, så hunden kan få sig et hvil. 

For mig som Chicos ejer er besøgene guld værd. Blot det at se varmen, 

smilet eller tårerne i en beboers øjne, når han / hun føler Chicos nærhed, 

er alle anstrengelser værd. En kvinde sagde til mig: ”Jeg ved ikke, hvor jeg 

kom fra. Jeg ved ikke, hvor jeg skal hen. Jeg er dement.” Selv om denne 

selverkendelse kunne gøre hende trist, så var tristheden som blæst væk, 

når hun så Chico. En dag lod hun gangstativ være gangstativ, og uden 

støtte satte den gamle og skrøbelige kvinde med tårer i øjnene sig ned på 

hug og krammede Chico. Det var en meget stærk oplevelse, og den blev 

forstærket af, at jeg kunne mærke, at denne nærhed også havde en god 

virkning på hunden, som var utroligt rolig og gav beboeren al den tid, hun 

havde behov for. 

Det er ikke altid lige let at være med i besøgshunde-ordningen, hvilket jeg 

dog allerede fra starten var opmærksom på. Vi besøger gamle, svage og 

ofte også syge mennesker, og selv om både Chico og jeg knytter bånd til 

flere af beboerne, så ved jeg aldrig, om der ved vores næste besøg vil 

være endnu et dejligt menneske, som vi ikke længere kan glæde med 

vores besøg. Dødsfaldene er en næsten lige så naturlig ting som alle 

glæderne, når man har en besøgshund som Chico, og selvfølgelig er der 

nogle beboere, som det er svært at sige farvel til. 

Selv om jeg ind imellem godt kan føle en snert af sorg, så er det også med 

en god & varm følelse i erindring – at Chico som besøgshund sammen 

med mig har gjort en forskel for netop dette menneske. 

 

Læs mere om Trygfondens Besøgshunde på besogshunde.dk 

Tusinde tak til Per fordi du vil dele dine oplevelser med os :😊  

  



Udstillings- og Skueoversigt 

Den helt aktuelle oversigt vil altid kunne findes på Hundeweb.DK. 

Det er også her alle tilmeldinger skal foretages, som regel 5 uger inden 
udstillingen 

22.-23. 9.2018  Ballerup 

07.10.2018  Mønstring hos DKK Solrød Strand  

27.10.2018  KFUM Hallerne, Kolding  

27.10.2018  Årslev, Fyn Skue  

02.11.2018  Mønstring MCH Herning.  

03.-04. 11.2018  Udstilling Herning  

17.11.2018  Kolding Skue  

17.11.2018  Spøttrup Kulturhal Skue  

02.12.2018  Køge Skue 4182525758 

08.12.2018  Nr. Alslev Skue 

15.12.2018  Horne Hallen Skue 

 

 

 

 

Næste blad 

Udkommer lige inden jul. Og har forhåbentlig en masse gode billeder, og 

kritik af de ny-mønstrede hunde. 

Det er også i dette blad der kan sendes julehilsner. Alle kan få en lille 

hilsen i. Ved større hilsner over 4 linjer koster det 25 kr.  

Teksten sendes til sus@pecasus.dk senest den 1. december.  

mailto:sus@pecasus.dk

